
گلپايگاني ها سال ها آبي را نوشيده اند كه گفته مي شد 
از لحاظ سلامت مش��كلي ندارد، اما شير آب كه باز 
مي شد به خاطر ش��دت كلرزني به جاي آب زلال و 
شفاف مايعي س��فيد رنگ با بوي زننده كلر خارج 
مي شد و مردم عادت كرده بودند كه چند دقيقه اي 
ش��ير آب را باز بگذارند تا آب زلال را براي نوشيدن 
ببينند.  اين مشكلات ادامه داشت تا اينكه در دولت 
گذشته بحث ايجاد سد جديد در گلپايگان به منظور 
مشروب كردن ۱۱ شهر ديگر كشور مطرح شد و در 
اين مسير و در راستاي اجراي طرح بزرگ آبرساني، 
احداث يك تصفيه خانه براي شهرستان گلپايگان 
هم در دس��تور كار قرار گرفت.  احداث تصفيه خانه 

قرار بود خيلي زودتر آغاز ش��ود اما به دليل كمبود 
منابع كلنگ زني آن تا سال ۹۱ به تعويق افتاد و جزو 
پروژه هاي مهر ماندگار معرفي و قرار شد تا پايان عمر 
دولت دهم يعني بهار سال ۹۲ به بهره برداري برسد، 
اما نه تنها باز هم اين وعده ها محقق نشد، بلكه پيشنهاد 
ايجاد فاز اضطراري و موقت تصفيه خانه به دليل زمانبر 
بودن پروژه اصلي در دستور كار قرار گرفت.  به اين 
ترتيب ايجاد فاز اضطراري به روش فيلتراسيون و با 
ظرفيت ۱۰۰ ليتر بر ثانيه در كنار طرح اصلي آغاز 
شد و حدود دو سال پيش در مدار بهره برداري قرار 
گرفت اما وعده ها براي تكميل و افتتاح تصفيه خانه 
اصلي همچنان ادامه داشت.  چهار ماه ديگر، شش ماه 

ديگر، اوايل تابستان وعده هاي مكرري بود كه داده 
مي شد تا آخرين وعده كه توسط وزير نيرو در سفر 
دولت يازدهم به استان مطرح و پايان خرداد ۹۴ زمان 
نهايي بهره برداري از اين طرح عنوان شد اما خرداد 

۹۴ هم رسيد و...
اواي��ل خردادماه امس��ال وقت��ي مع��اون نظارت 
بر بهره برداري ش��ركت مهندس��ي آبفاي كشور و 
مديرعامل ش��ركت آب و فاضلاب استان اصفهان 
باز هم براي بازديد از تصفيه خانه به شهرستان سفر 
كردند براي همه روشن شد كه وعده وزير هم محقق 
نمي ش��ود.  معاون نظارت بر بهره برداري ش��ركت 
مهندس��ي آبفاي كش��ور در اين بازديد گفت: اين 

تصفيه خانه دومين تصفيه خانه آب در استان اصفهان 
اس��ت كه پس از بهره برداري آب ش��رب سه شهر 
گلپايگان، گوگد، گلش��هر و تمام روس��تاهاي اين 
شهرستان را تأمين مي كند.  حميدرضا تشيعي افزود: 
در راستاي اجراي طرح بزرگ آبرساني به گلپايگان 
و به منظور ارتقاي كيفيت آب شرب اين شهرستان 
فاز اضطراري تصفيه خانه حدود دو س��ال پيش در 
مدار بهره برداري قرار گرفت و عمليات احداث بخش 
تصفيه خانه اصلي نيز از حدود ۱۶ ماه پيش آغاز شد.  
وي با اشاره به روند پيشرفت اين پروژه گفت: با توجه 
به كمبود اعتبارات لازم براي اجراي اين طرح، پروژه بر 
اساس زمانبندي اوليه پيش نرفت اما با اهتمام شركت 
آبفاي استان و استفاده از تمامي اعتبارات اعم از ملي، 
استاني، ماده ۱۰ و ۱۲ و تنش و خشكسالي در مدت 
اخير روند سريع تري داشته است.  معاون نظارت بر 
بهره برداري شركت مهندس��ي آبفاي كشور افزود: 
اين پروژه تاكنون ۸۰درصد پيشرفت فيزيكي داشته 
و تمام تجهيزات الكترومكانيكال و بخش فرآيندي آن 
خريداري و حمل شده است، البته هر چند براساس 
وعده وزير نيرو ق��رار بود تا قبل از تابس��تان افتتاح 
شود ولي به دليل كمبود منابع مالي ميسر نشد اما 
حداكثر تا پايان مردادماه ۹۴ به بهره برداري مي رسد.  
تشيعي، با بيان اينكه استفاده از آب شرب از انتظارات 
بحق مردم گلپايگان است، ادامه داد: پس از افتتاح 
تصفيه خانه بي درنگ عمليات انتقال آب تصفيه خانه 
به گلشهر و روستاهاي شهرستان آغاز مي شود تا كل 
منطقه مشروب شود.    وي به هزينه هاي اين پروژه 
اشاره كرد و افزود: تاكنون ۶/5 ميليارد تومان براي 
تصفيه خانه هزينه شده اما برآورد كلي پروژه آبرساني 
به گلپايگان ۲۰ ميليارد تومان است و در صورت لزوم 
در ادامه كار از ظرفيت بخش خصوصي براي تكميل 

اين طرح استفاده مي شود. 
  كيفيت آب گلپايگان فراتر از آب اصفهان

طرح آبرساني به گلپايگان از پروژه هاي مهم و قابل 
توجه استان است، اين پروژه از طرح هاي مهر ماندگار 
دولت بود اما اعتبارات آن تخصيص نيافت تا اينكه 
پ��س از پيگيري ها و كم��ك وزارت ني��رو با تزريق 
اعتبارات ملي و خشكسالي در حال تكميل است و 
پايان مردادماه سال جاري به بهره برداري مي رسد.  
مديرعامل شركت آب و فاضلاب استان اصفهان در 
گفت و گو با »جوان« گفت: آبي كه پس از بهره برداري 
از تصفيه خانه گلپايگان توليد مي شود از لحاظ كيفي 

بهتر از آب تصفيه خانه اصفهان خواهد بود. 

  ني�از به اعتب�ارات وي�ژه ب�راي مقابله با 
بيابان زايي

البرز با داش��تن ميزان قابل توجهي از بيابان ها به 
خصوص در اش��تهارد و نظرآباد نيازمند توجهي 
ويژه به امر بيابان زدايي است. مديركل اداره منابع 
طبيعي و آبخيزداري استان در اين خصوص گفت: 
توجه به بحران هاي منابع طبيعي و زيست محيطي 
استان جزو اولويت هاست. حسين مير رجبي افزود: 
در چند سال اخير آثار نامطلوب پديده ريزگردها 
را كه يكي از نتايج افزايش بيابان هاست به صورت 
محسوس تجربه كرده ايم. براي مقابله با بيابان زايي 
به اعتبارات وي��ژه و علاوه ب��ر آن عزمي عمومي 
نياز داريم. وي با اش��اره به لزوم حفاظت از منابع 
طبيعي و مراتع استان گفت: حفظ منابع كنوني و 
جلوگيري از نابودي آنها مسئله اي همگاني است 
و همه مردم بايد در آن سهيم باشند. جلوگيري از 

آتش سوزي در مراتع يا از بين رفتن آنها با چراي 
بيش از حد دام ها خود كمك شاياني در حفظ اين 
منابع است. ميررجبي ادامه داد: در سال گذشته 
براي ۱۲۰ هكتار از اراضي نهالكاري صورت گرفته 
و همچنين طرح بين المللي ترسيب كربن هم در 
البرز در حال اجراست كه بالغ بر 37هزار هكتار از 
اراضي شهرستان اشتهارد براي اجراي اين طرح در 

نظر گرفته شده است. 
  عوامل طبيعي و انساني مؤثر در بيابان زايي

رئيس اداره مرتع و بيابان زداي��ي اداره كل منابع 
طبيعي و آبخيزداري اس��تان الب��رز نيز گفت: بر 
اساس آخرين اطلاعات و آمار تهيه شده به وسيله 
دفتر ام��ور بيابان س��ازمان جنگل ه��ا و تصاوير 
ماهواره اي مس��احت كل بيابان هاي قابل احياي 
اس��تان البرزحدود ۴5هزار هكتار است كه از اين 
مقدار بالغ بر ۲۴هزار هكتار در محدوده سياسي 

شهرستان اش��تهارد و۲۰هزار هكتار در محدوده 
سياسي نظرآباد واقع شده است. 

علي طاهري افزود: با توجه به اينكه عوامل اصلي 
بيابان زاي��ي عوامل طبيعي و انس��اني هس��تند، 
بنابراين تغييرات آب وهواي��ي، كاهش بارندگي 
و نهايتاً افزايش خش��كي موجب كاهش پوشش 
گياهي مراتع و بيابان ها شده است. وي ادامه داد: از 
طرفي عوامل انساني از جمله بهره برداري بيش از 
حد از طريق فعاليت هاي كشاورزي، چراي بيش از 
حد دام كه زمينه ساز فقر پوشش گياهي و بي دفاع 
شدن زمين در برابر فرس��ايش است و همچنين 
قطع درختان و جنگل زدايي كه باعث مي ش��ود 
خاك لخت در معرض عوامل ج��وي قرار گيرد و 
آبياري و زهكشي نامناسب كه به شوري زايي ختم 
مي شود موجب وخيم تر شدن روند بيابان زايي و 

فجايع حاصل از اين روند شده است. 

طاهري به پيامد هاي حاصل از بيابان زايي اشاره 
كرد و گفت: كاه��ش تولي��د بيولوژيك، كاهش 
حاصلخيزي خاك، ايجاد توفان هاي گردوخاك، 
آلودگي هوا و مش��كلات ناش��ي از آن، فروپاشي 
شيوه هاي معيشت، تش��ديد بيكاري، توسعه فقر 
و مهاجرت از پيامدهاي افزايش شدت بيابان زايي 
اس��ت كه عمده دليل آن كاه��ش بارندگي و در 
نتيجه كاهش پوشش گياهي است.  وي با اشاره 
به اقداماتي كه در زمينه مبارزه با بيابان زايي انجام 
ش��ده، افزود: تهيه طرح هاي مطالعاتي و اجرايي 
مقابله با بيابان زايي، تهيه طرح مديريت جنگل هاي 
دست كاشت استان، نهالكاري با گونه هاي مقاوم 
به خش��كي، حفاظت و قرق عرصه هاي طبيعي 
حساس، جمع آوري بذرگونه هاي تاغ، آتريپلكس 
و قره داغ، توليد نهال گونه ه��اي تاغ، آتريپلكس 
و قره داغ، تهيه و اج��راي طرح هاي مرتعداري در 
مراتع قشلاقي استان از اقداماتي است كه در اين 

زمينه انجام شده است. 
   احياي مراتع با پروژه ترسيب كربن

بنا به گفته طاهري علاوه بر بالا بردن سطح اقدامات 
انجام شده، سياست سازمان منابع طبيعي استان 
پيگيري و اجراي طرح ترسيب كربن با اهدافي در 
مقياس هاي كلان تا خرد است. هدف جهاني طرح 
ترسيب كربن، ارائه مدلي اقتصادي براي ترسيب 
كربن وكاهش گازهاي گلخانه اي بوده كه در سطح 
جهاني در حال اجراس��ت. هدف مل��ي اين طرح 
احياي مراتع تخريب يافته درمناطق خشك و نيمه 
خشك با مشاركت مردم و هدف محلي آن بهبود 
شاخص توسعه انساني مردم منطقه است. رئيس 
اداره مرتع و بيابان زدايي اداره كل منابع طبيعي و 
آبخيزداري اس��تان البرز افزود: ايجاد جنگل هاي 
دست كاشت در س��ه دهه به مساحت حدود۱۰ 
هزار هكتار در مناطق بياباني اس��تان وهمچنين 
پيگيري اجراي طرح ترسيب كربن در سال هاي 
اخير در راستاي مقابله با بيابان زايي وكاهش اثرات 

منفي ريزگردها بوده است. 
وي با اشاره به نتايج مثبتي كه جلوگيري از افزايش 
بيابان ه��ا دارد، گفت: تثبيت ماس��ه هاي روان در 
اراضي كويري و بياباني - كه خساراتي را به اراضي 
كشاورزي، مسكوني و زيست محيطي وارد مي كند- 
جلوگيري از فرسايش خاك )آبي و بادي(، افزايش 
توليد علوفه در اراضي بياباني و مراتع تخريب شده 
قش��لاقي، جلوگيري از مهاجرت روس��تاييان به 
شهرها، تلطيف هوا در اراضي بياباني، افزايش سطح 
آب هاي زيرزميني، ترسيب كربن، تقويت دامداري 
در منطقه، جلوگيري از هدر رفتن آب هاي سطحي 
در اثر افزايش پوشش گياهي و كاهش گرد و غبار از 

نتايج مقابله با بيابان زايي است. 

مديرعام�ل اتوبوس�راني ك�رج و حوم�ه ب�ا تأكي�د ب�ر ل�زوم 
تجهي�ز و بهب�ود اتوبوس ه�اي موج�ود در ن�اوگان حم�ل 
و نق�ل عموم�ي ك�رج از تخصي�ص ۲ ميلي�ارد توم�ان ب�راي 
كول�ردار ك�ردن اتوبوس ه�اي درون ش�هري ك�رج خب�ر داد. 
مهرداد كياني با اش��اره به اينكه تاكنون روي تمام اتوبوس هاي موجود 
در سطح استان البرز دس��تگاه و س��خت افزار بليت الكترونيك نصب 
شده، گفت: اين امر بيش از سه سال در استان البرز به اجرا درآمده كه 
سبب شده در اين مدت مردم با آسايش و رفاه بيشتري از ناوگان حمل 
و نقل عمومي استفاده كنند.  وي با اشاره به اينكه استفاده از بليت هاي 
الكترونيكي اتوبوس براي مردم كاملًا اختياري بوده و اجباري در اين باره 
وجود ندارد، افزود: معتقد هس��تيم مقوله مهم بليت الكترونيك بحث 
فرهنگي اس��ت و نبايد با اجبار اي��ن مهم در بين مردم نهادينه ش��ود.  
مديرعامل اتوبوسراني كرج با بيان اينكه يكي از مهم ترين مزاياي استفاده 
از بليت الكترونيك جلوگيري از تضييع حقوق مردم و مسافران است، 
افزود: به  رغم وجود رانندگان متعه��د در ناوگان حمل و نقل عمومي، با 
استفاده از بليت الكترونيك اتوبوس ها، رانندگان نمي توانند در خطوط 
مختلف كرايه بيشتري از مس��افران اخذ كنند. كياني با تأكيد بر اينكه 
تجهيز و بهبود اتوبوس هاي موجود در ن��اوگان حمل و نقل عمومي به 
سبب ايجاد رفاه بيشتر براي مسافران درون شهري از جمله موارد حائز 
اهميت و در دستور كار است، گفت: بودجه ۲ ميليارد توماني براي كولردار 

كردن اتوبوس هايي كه فاقد كولر هستند، تخصيص داده شده است.

 ركوردهاي تمام ايراني فولاد مباركه 
ادامه دارد 

با همت متخصصان داخلي و كس�ب سومين     در استان
ركورد پياپي در خط بازپخت شماره سه فولاد 
مباركه از ابتداي سال جاري ركوردهاي تمام ايراني اين شركت ادامه دارد. 
رئيس خطوط آنيلينگ )بازپخت( و شست وشوي الكتروليتي ناحيه نورد 
سرد شركت فولاد مباركه در اين باره اظهار داشت: كاركنان واحد آنيلينگ 
فولاد مباركه در فروردين و ارديبهشت سال جاري ركوردهاي تازه اي را 
به ثمر رسانده بودند و در ادامه اين موفقيت ها در خرداد ماه نيز با توليد ۱۴ 
هزار و ۴۹۱ تن محصولات آنيل شده موفق شدند روند بهبود فعاليت هاي 
خود را استمرار بخشند.  سيدمرتضي نوابي ركوردهاي قبلي اين واحد را 
مربوط به فروردين ماه ۱3۹۴ با توليد ۱3 هزارو ۲7 تن و ارديبهشت سال 
جاري به ميزان ۱3 هزارو 5۲۰ تن اعلام كرد.   وي افزود: افزايش كمي و 
كيفي توليد محصولات سرد و كاهش تأخيرات يكي از رويكردهاي اصلي 
شركت فولاد مباركه براي پاسخگويي بهتر به مشتريان شركت به ويژه 

خودروسازها از اوايل سال ۱3۹3 در دستور كار واحد قرار گرفته است.

پايان مرداد، وعده جديد براي افتتاح تصفيه خانه آب  گلپايگان

البرز 45هزار هكتار بيابان دارد

وعده هايي كه تاكنون وفا نشد

بيابان زدايي در صدر اولويت هاي مسئولان

مديركل كتابخانه هاي استان البرز از گسترش     در استان
كتابخانه هاي سيار در استان البرز خبر داد. 
حجت الاسلام والمس��لمين ش��مس الله ف��لاح با اش��اره ب��ه وضعيت 
كتابخانه هاي روستايي و كتابخانه س��يار در استان البرز گفت: توسعه 
كتابخانه اميركبير و برخي ديگر از كتابخانه هاي س��طح استان به نحو 
مطلوبي انجام شده اس��ت.  وي با بيان اينكه فضاي قرائت خانه و سالن 
مطالعه در كتابخانه استان توس��عه قابل توجهي يافته است، افزود: در 
كمتر از يك ماه بهترين قرائت خانه در كتابخانه اميركبير ايجاد ش��د.  
مديركل كتابخانه هاي استان البرز افزود: دو كتابخانه سيار ايجاد شده 
كه دو كتابدار متخصص نيز براي آن در نظر گرفته ش��ده اس��ت.  وي 
گفت: اين كتابخانه هاي سيار در جاده  چالوس، فرخ آباد و ساير مناطق 
شهرستان كرج به پشتوانه كتابخانه اميركبير و كتابخانه سيار هشتگرد و 
طالقان نيز به پشتوانه كتابخانه الهادي خدمات ارائه داده كه در پايان روز 
به اين كتابخانه ها بازگشته و روز بعد پس از بارگيري به نقاط مختلف 
استان مي روند.  فلاح افزود: بيش از ۱۲۰ هزار جلد كتاب در اين سامانه 

وجود دارد كه افراد عضو در آن مي توانند از اين سامانه استفاده كنند.

رئيس دانشگاه علوم پزشكي استان البرز از بهره برداري     در استان
از مرك�ز جام�ع سرطان شناس�ي الب�رز خب�ر داد. 
حميد درفشي گفت: در استان البرز بيماران سرطاني هيچ جايي براي 
درمان ندارند و اين بيماران علاوه بر درد مهلكي كه متحمل مي شوند 
براي گرفتن خدم��ات درماني بايد رنج مضاعف��ي را تحمل كنند و به 
اس��تان هاي ديگر مانند تهران بروند.  وي افزود: سال گذشته دانشگاه 
علوم پزشكي البرز با گروهي قراردادي را منعقد ساخت تا مراكزي را در 
استان مهيا سازند تا شيمي درماني بيماران را به صورت رايگان انجام 
دهند.  رئيس دانشگاه علوم پزشكي البرز ادامه داد: از منابع طرح تحول 
سلامت در بخش شيمي درماني همه هزينه هاي بيماران سرطاني را 
پرداخت كرديم.  رئيس دانشگاه علوم پزشكي البرز ادامه داد: بيمارستان 
امام حسين)ع( محمدش��هر كرج حدود 5۰ درصد پيشرفت فيزيكي 
داشته است و طراحي وزارت بهداش��ت تبديل كردن اين بيمارستان 
به مركز جامع سرطان شناسي تيپ3 اس��ت تا همه خدمات را در آنجا 
به بيماران سرطاني ارائه دهد.  رئيس دانشگاه علوم پزشكي البرز ادامه 
داد: اگر زيرساخت آن ايجاد شود همه منابع درمان بيماران سرطاني 
را دولت به صورت رايگان پرداخت مي كند.  وي افزود: دانش��گاه علوم 
پزشكي به سرعت در حال پيگيري ساخت بيمارستان امام حسين)ع( 

بوده و اميدواريم تا پايان امسال به پايان برسد. 

 تخصيص سوخت 
بر اساس پيمايش حمل و نقل

مدي�ركل حم�ل و نق�ل و پايانه ه�اي اس�تان اصفه�ان اج�راي 
را  پيماي�ش  اس�اس  ب�ر  تحوي�ل س�هميه س�وخت  ط�رح 
مقدم�ه اي ب�ر تح�ول در صنعت حم�ل و نق�ل اي�ران بي�ان كرد. 
داريوش اماني گفت: بخش حمل و نقل در توليد ناخالص ملي كشورها 
نقش ويژه اي دارد.  وي با بيان اينكه در كشورهاي پيشرفته شاهد رشد 
متوازن حمل و نقل در تمامي انواع حمل و نقل هس��تيم، افزود: اما در 
كش��ور ما بيش از ۹5 درصد بار حمل و نقل بر دوش جاده ها و حمل و 
نقل جاده اي است.  مديركل حمل و نقل و پايانه هاي استان اصفهان با 
بيان اينكه ۴۸  سازمان مردم نهاد در بخش حمل و نقل استان اصفهان 
فعال است، گفت: انتقال وظايف تصدي گري از بخش دولتي به بخش 
خصوصي از سال ها پيش در اين نهاد كليد خورده و بيشتر كارها در اين 
زمينه توسط بخش خصوصي انجام مي ش��ود.  اماني با اشاره به مصوبه 
هيئت وزيران مبني بر اجراي طرح تخصيص سهميه سوخت بر اساس 
پيمايش بيان كرد: خودروهاي مشمول اين تصويبنامه شامل كاميون، 
كاميونت، اتوبوس و ميني بوس با س��وخت مصرفي نف��ت گاز درون و 
برون شهري هس��تند.  وي تصريح كرد: مرحله نخست اين طرح از اول 
تيرماه بر اس��اس اس��ناد حمل )بارنامه، صورت وضعيت، سي. ام. آر( و 
سهميه پايه براي خودروهاي درون ش��هري و خودروهاي كم فعاليت 
برون شهري اجرا شده اس��ت.  مديركل حمل و نقل و پايانه هاي استان 
اصفهان اظهار كرد: مرحله بعدي اين طرح از مهرماه سال ۹5 بر اساس 

اطلاعات سامانه موقعيت ياب جغرافيايي انجام مي شود. 

مديرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري كرج:

قطع اشجار عوارض سنگيني دارد
مديرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري كرج از پيگيري جدي 
و قانوني خشكاندن عمدي درخت توسط افراد حقيقي و حقوقي خبر داد 
و گفت: طبق مصوبه شوراي شهر، قطع اشجار عوارض سنگيني دارد. 
محمدرضا زين العابديني گفت: اخيراً مشاهده شده كه برخي از افراد به طرق 
مختلف اقدام به خشكاندن درختان از روي عمد مي كنند كه اين اقدام به ضرر 
شهر و شهروندان است.  وي افزود: با توجه به ماده يك لايحه قانوني حفظ 
و گسترش فضاي سبز در شهرها مصوب ۱35۹ شوراي انقلاب، به منظور 
حفظ و گسترش فضاي س��بز و جلوگيري از قطع بي رويه درختان، قطع 
هر نوع درخت يا نابود كردن آن به هر طريق در معابر، ميادين، بزرگراه ها، 
پارك ها، بوستان ها، باغات و نيز محل هايي كه به تشخيص شوراي اسلامي 
شهر، باغ شناخته شوند در محدوده و حريم شهرها بدون اجازه شهرداري و 
رعايت ضوابط مربوطه ممنوع است.  اين مسئول ادامه داد: طبق تبصره اين 
قانون، در صورتي كه قطع درخت از طرف مالكان به نحوي باشد كه باغي را 
از بين ببرد و از زمين آن به صورت تفكيك و خانه سازي استفاده كند، همه 
زمين به نفع شهرداري ضبط مي شود و به مصرف خدمات عمومي شهر و 
محرومان مي رسد.  زين العابديني يادآور شد: طبق قانون مذكور، در صورتي 
كه شهروندي از عمد درختي را خشك يا قطع كند، سازمان از وي شكايت 

مي كند و از مراجع قضايي موضوع را پيگيري خواهد كرد.

اختصاص2 ميليارد تومان براي تجهيز 
اتوبوس هاي درون شهري كرج 

گسترش كتابخانه هاي سيار در استان البرز

بهره برداري از مركز سرطان شناسي البرز

آب مايه حياتي اس�ت كه ۶۰ درصد از وزن بدن هر انس�اني را تشكيل 
مي دهد و نوش�يدن چندين لي�وان آب در ط�ول روز انس�ان را از ابتلا 
به بس�ياري از بيماري ها مصون م�ي دارد، اما همين ماي�ه حيات وقتي 
آلوده باش�د يا بيش از ح�د معمول املاح داش�ته باش�د مي تواند خود 
منشأ بس�ياري از بيماري ها ش�ود؛ مش�كلي كه گلپايگاني ها هم با آن 

مواجه هس�تند. از آنجايي كه ديار كهن گلپايگان به دليل بعُد مسافت 
زياد از مركز اس�تان همواره م�ورد لطف و توجه مس�ئولان بوده، مردم 
اين شهرس�تان س�ال ها در كنار مع�دود نقاط ديگر اس�تان ب�ه دليل 
وجود تنها يك تصفيه خانه در اصفهان كه البته بس�ياري از ش�هرها و 
روستاهاي منطقه را مشروب مي كند، از آب تصفيه شده محروم بوده اند. 

جلوگيري از گس�ترش مناطق بياباني در اس�تان البرز از اهميت زيادي 
برخوردار است. زندگي در اقليمي خشك و بي آب و علف براي هيچ كس قابل 
تصور نيست؛ سرزميني كه هر روز مورد تهاجم باد هاي پر از گرد و غبار قرار 
گيرد. پديده اي كه در چند سال اخير، كم با آن روبه رو نبوده ايم. ريزگردهايي 
كه از بيابان ها برمي خيزد و به شكل توده اي از گرد و غبار بر چهره شهرهاي 
مجاور مي نشيند، فقط يكي از محسوس ترين نتايج گسترش بيابان هاست. 

بالطبع از بين رفتن پوش�ش گياهي،  خش�كي و كمبود بارش ها و عوامل 
طبيعي، اجتناب ناپذير است كه اگر عوامل انساني هم با آن همدست شود 
ديگر اميدي به احياي منابع طبيعي و جلوگيري از گسترش بيابان نخواهد 
بود. اما اقدامات به موقع و پيشگيرانه مي تواند كمك زيادي به احيا يا حد اقل 
جلوگيري از پيشروي بيابان داشته باش�د كه اين امر علاوه براختصاص 
اعتب�ارات لازم و تلاش هاي ادارات مس�ئول، نياز به ع�زم همگاني دارد. 

رئيس مركز بهداشت استان اصفهان در گفت و گو با »جوان«:

در طرح تحول نظام سلامت تمام سياست ها 
برپايه اقتصاد مقاومتي است

»طرح تحول نظام س�لامت« طرح بزرگي است كه در بخش درمان 
كليد خورد و بي ش�ك اين طرح يكي از مهم ترين رويدادهاي مهم 
در حوزه سلامت است. در حال حاضر تحول در بخش درمان بسيار 
پررنگ ش�ده و تمركز آن در جامعه روي كاهش فشار اقتصادي بر 
مردم و جامعه فقير اس�ت و تمام تلاش بر اين اس�ت تا دسترسي 
به خدمات كامل در نظام س�لامت كش�ور فراهم ش�ود.  به منظور 
بررسي بيش�تر اين طرح گفت و گويي با دكترغلامحسين صدري، 
معاون بهداشتي دانشگاه علوم پزش�كي اصفهان و رياست مركز 
بهداشت استان اصفهان انجام داده ايم كه حاصل آن در پي مي آيد. 
ظاهراً در راس�تاي اجراي طرح تحول نظام سلامت در حوزه 
بهداشت، به دنبال اجراي كامل طرح پزشك خانواده هستيد. 
آيا ديدگاه سيستم بهداشتي روي اين مسئله متمركز است؟ 

بله. با اين ديدگاه خدمات در حاشيه شهر و شهرهاي ۲۰ تا 5۰ هزار نفر 
را ش��روع كرديم و به دنبال اين هستيم تا كل شبكه بهداشت و درمان 
كش��ور را تا دو س��ال آينده كامل كنيم و آرام آرام به سمتي برويم كه 
پزشك خانواده واقعي قابل دسترسي شود، يعني هر زن و مرد اصفهاني 

يك پزشك مخصوص داشته باشد كه مراقب سلامت آنها باشد. 
آيا ارتباطي ميان طرح تحول نظام س�لامت و سياس�ت 

اقتصاد مقاومتي مي بينيد؟
مسلماً در طرح تحول نظام س��لامت و بخش بهداشت تمام سياست ها 
برپايه اقتصاد مقاومتي است. اگر در بخش پيشگيري و مراقبت از سلامت 
سرمايه گذاري كنيم، سرمايه گذاري درستي انجام داده ايم، يعني بايد به 

بخش پيشگيري و بهداشت نگاه سرمايه گذاري داشته باشيم. 
چه ميزان بودجه براي اجراي اين طرح در حوزه بهداشت 

در نظر گرفته شده و از چه منابعي تأمين مي شود؟
بودجه اختصاص داده ش��ده به حوزه بهداشت و درمان در طرح تحول 
سلامت متفاوت است و با توجه به اينكه بخش درمان متحمل هزينه هاي 
بسيار سنگيني است، بودجه بيشتري به اين حوزه تعلق گرفته است. 
مبلغي كه به طرح تحول در حوزه بهداشت تعلق مي گيرد غير از منابع 
مستمر ماست و ما اين بودجه مازاد را براي گسترش بهداشت در سطح 
استان اصفهان استفاده مي كنيم. خوشبختانه رقم هايي كه در بخش 

بهداشت داريم با تحول نظام سلامت همخواني دارد. 
آينده طرح تحول در حوزه بهداشت را چگونه مي بينيد؟ 

تحول در حوزه بهداشت در اول راه قرار دارد و مي دانيم كه كاري بسيار 
پيچيده و سنگيني پيش رويمان است كه براي پيشبرد آن به كمك مردم 
نياز داريم. لازمه ادامه اين طرح حمايت مردمي است، يعني اگر مردم با 

نظام تحول سلامت همراه نباشند قطعاً نظام تحول موفق نمي شود.

ولي ابراهيمي 
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